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بازگشت  تصور  حتی  که  شده  همه گیر  و  جدی  آن قدر  کرونا  بحران  ]شهروند[ 
تماشاگران به استادیوم هم برای بسیاری سخت شده بود. با اینکه در ماه های اخیر 
در برخی از کشورها ازجمله ویتنام به شکلی عجیب شاهد برگزاری مسابقات فوتبال و 
رشته های دیگر با حضور خیل عظیمی از تماشاگران بودیم، اما به صورت عمومی این 
طرز تفکر وجود داشت که حالا حالاها نمی توانیم شاهد برگزاری مسابقات با حضور 
تماشاگر باشیم. به همین خاطر طرح های زیادی در ماه های اخیر در ورزشگاه های 
سراسر دنیا پیاده شد؛ از قراردادن ماکت تماشاگران روی سکوها تا هواداران مجازی 
که تصویری از آنها روی سکوهای سالن های بسکتبال آمریکا به صورت زنده پخش 
می شود. البته در ایران کمترین خلاقیت در این رابطه به کار برده شد و بیشتر سازمان 
لیگ به دنبال استفاده تبلیغات از این فرصت بود و نگاه درآمدزایی به ماجرا داشت. با 
وجود تمام اتفاقاتی که در ماه های اخیر برای دنیای فوتبال رنگ و بوی تازه ای داشت، حالا 
با شروع فصل جدید مسابقات فوتبال در اکثر کشورها، شاهد بازگشت تماشاگران به 
استادیوم ها البته به صورت محدود و با رعایت پروتکل های خاص هستیم. فوتبال 
جهان به تدریج خودش را با کرونا وفق می دهد و کشورهایی همچون آلمان، فرانسه و 
ایتالیا در این راستا پیشگام بوده اند؛ کشورهایی که می توانند الگویی برای فوتبال ایران 

هم باشند. 

استارت این بار با لیگ فرانسه
یادمان هست که بعد از شیوع ویروس کرونا، آلمان اولین کشوری بود که لیگ 
فوتبال خود را با تدوین پروتکل های بهداشتی استارت زد و به مرور سایر کشورها نیز 
با تقلب از روی دست بوندس لیگا، مسابقات خود را آغاز کردند. حالا در جریان ورود 
تماشاگران به استادیوم ها، فرانسه از سایر کشورها پیشی گرفته و چند هفته ای 
می شود که برگزاری مسابقات با تماشاگر را با وجود شیوع ویروس کرونا آزمایش 
کرده است. آخرین روز مرداد بود که لیگ یک فرانسه با تصمیم مسئولان بلندپایه 
این کشور با حضور تماشاگران البته به صورت محدود استارت خورد. حضور پنج هزار 
تماشاگر در ورزشگاه »نیو بوردو« نکته قابل توجه شروع این رقابت ها بود. از همان 
مقطع اعلام شد در بازی های دیگر هم هواداران می توانند از نزدیک تیم محبوب خود 
را تشویق کنند. نکته جالب اما آنجایی بود که فصل ۲۰-۲۰۱۹ لیگ یک به دلیل بحران 
کرونا با تصمیم دولت فرانسه نیمه  تمام ماند، اما اکنون در فصل جدید با وجود موج 
دوم در این کشور اروپایی، فوتبال دوستان اجازه حضور در ورزشگاه ها را دارند. از سوی 
دیگر، انتشار برخی تصاویر که در آنها به نظر نمی رسید چندان فاصله اجتماعی میان 
تماشاگران در استادیوم ها رعایت شده باشد، با انتقاداتی مواجه شد، اما همچنان 
با گذشت چهارهفته خبری از لغو مجوز ورود تماشاگران به استادیوم ها در لیگ یک 

فرانسه نیست. 

بوندس لیگا و فرصت یک هفته ای به میزبان
با اینکه چند هفته قبل اعلام شد دولت آلمان با بازگشت تماشاگران به استادیوم ها 
در فصل جدید بوندس لیگا مخالفت کرده، در آستانه استارت فصل جدید باشگاه 
بورسیا دورتموند اعلام کرد با برداشته شدن محدودیت های اعمال شده از سوی دولت 
آلمان برای مهار کرونا، اولین بازی این تیم در رقابت های فصل جدید بوندس لیگا با 
حضور حدودا 10 هزار هوادار در ورزشگاه سیگنال ایدونا پارک برگزار خواهد شد.  هانس 
یواخیم واتسکه، مدیر اجرایی باشگاه بورسیادورتموند با ابراز خوشحالی از این طرح 
گفت: »مایلم از تمام کسانی که درحوزه سیاست فعالیت دارند و در هفته های اخیر در 
تصمیم برای بازگرداندن هواداران به استادیوم ها نقش داشتند، تشکر کنم. در تصمیم 
اخیر به تعدادی از تماشاگران اجازه ورود به ورزشگاه داده شده، اما همین هم گام کاملا 
مهمی است تا در آینده به همه تماشاگران مثل گذشته اجازه حضور در ورزشگاه های 
آلمان داده شود.« البته فقط دورتموند نبود که از هواداران خود در فصل جدید رونمایی 
کرد و در دیدار بایرن مونیخ و شالکه نیز حدود 7500 تماشاگر برد پرگل باواریایی ها را از 

نزدیک تماشا کردند. 
 قرار است طرح استفاده از 20 درصد ورزشگاه ها برای هواداران تیم میزبان در مدت

 6 هفته اجرا شود تا در پایان با ارزیابی دقیق در مورد آینده تصمیم گیری شود. درصورتی که 
هفت روز پس از برگزاری بازی در یک شهر، میزان ابتلا به ویروس کرونا در آن شهر افزایش 
پیدا کند، بازی های تیم آن شهر دوباره پشت درهای بسته برگزار خواهد شد. ابتدا تصور 
شد که این مجوز، فقط شامل تیم های فوتبال است اما رسانه های آلمانی گزارش کردند 

تمامی رشته های ورزشی در آلمان شامل این طرح قرار می گیرند.

ایتالیا؛ پرچم و تشویق ایستاده ممنوع!
فصل جدید سری آ ایتالیا با برگزاری دو دیدار شنبه شب استارت خورد و خبری هم از 
حضور تماشاگران در استادیوم ها نبود، اما طبق تصمیمی که یکی از استان های ایتالیا 
گرفت، یکشنبه دو دیدار از هفته اول با حضور تماشاگران و به صورت کاملا محدود انجام 
شد.  هزار تماشاگر روز گذشته اجازه پیدا کردند تا دیدار پارما و ناپولی را از نزدیک تماشا 
کنند. علاوه بر ورزشگاه تاردینی، در استادیوم ماپی که میزبان دیدار ساسولو و کالیاری 
خواهد بود، هواداران به همان تعداد  هزارنفر حضور داشتند. هر دو بازی در استان امیلیا 
رومانیا برگزار شد که نخستین منطقه در ایتالیا از سرگیری رقابت های ورزشی با حضور 

تماشاگران به صورت محدود است.
البته سری آ و مسئولان این استان قوانین سفت و سختی را حتی برای همین تعداد 
محدود تماشاگران درنظر گرفتند. بلیت ها تنها آنلاین به فروش می رسد و خبری از 
بلیت فروشی کاغذی در ورزشگاه ها نیست. از سوی دیگر، تماشاگران اجازه ندارند 
به صورت ایستاده بازی ها را تماشا کنند و فقط باید به صورت نشسته روی سکوها و با 
رعایت فاصله اجتماعی به تشویق تیم خود بپردازند. حتی بردن پرچم به داخل استادیوم 
هم ممنوع اعلام شده است. حتی هنگام بیرون رفتن تماشاگران از استادیوم هم، افراد 
در گروه های چندنفره با اعلام بلندگو، ورزشگاه را ترک می کنند. در ایتالیا انتشار خبر 
بازگشت تماشاگران به ورزشگاه همه را شگفت زده کرد، چون توصیه شده بود در این 
کار عجله ای صورت نپذیرد. دولت ایتالیا تنها درنظر داشت دیدارهای نیمه نهایی و فینال 
تنیس مسترز رم با حضور  هزار تماشاگر برگزار شود که سپس از این کار صرف نظر کرد. با 
این حال، امیلیا رومانیا در این کار پیشتاز شد، مانند زمانی که اجازه داد تمرینات تیم های 
سری آ به صورت انفرادی برگزار شوند. احتمالا به مرور سایر شهرها و استادیوم ها هم در 

سری آ اجازه بازکردن درِ خود به روی تماشاگران را خواهند داشت. 

در ایران امکان ورود تماشاگران هست؟
در میان کشورهای صاحب فوتبال فعلا انگلیس مسابقات خود را بدون حضور 
تماشاگران برگزار می کند و از لالیگا هم خبری مبنی بر بازگشایی استادیوم ها برای ورود 
هواداران مخابره نشده است. با این حال به نظر می رسد به مرور فوتبال و حتی ورزش 
جهان با شرایط کرونایی کنار می آید و از تمام امکانات خود برای بازگشت به حالت عادی 
استفاده می کند. در ایران که هنوز تاریخ شروع لیگ بیستم هم مشخص نشده، اما 
ستاد مقابله با کرونا چندباری با طرح بازگشت تماشاگران به استادیوم مخالفت کرده 
است. البته این روزها با شدت گرفتن تعداد مبتلایان و فوت شدگان ناشی از کرونا در 
کشور، بعید است که چنین مجوزی برای ورود تماشاگران به استادیوم ها صادر شود. 
نکته مهم تر آنجاست؛ حتی اگر چنین مجوزی صادر شود، در تمامی ورزشگاه ها امکان 
کنترل جمعیت برای رعایت فاصله اجتماعی و دیگر نکات بهداشتی وجود دارد یا خیر؟ 
حتی در فرانسه هم عکس هایی مخابره شده که پروتکل های بهداشتی به خوبی در 
استادیوم ها رعایت نمی شود؛ حالا تصور کنید فوتبال ایران که همواره بی نظمی های 

می بیند،   خود  به  سال  طول   در  را  زیادی 
امکانات اجرای قوانین سختگیرانه بهداشتی 
از  که  تصاویری  وقتی  خیر.  یا  دارد  را 
اول  هفته  در  آلمان  ورزشگاه های 
بوندس لیگا را نگاه می کنیم، به این نکته پی 
می بریم که بدون حضور هیچ مأموری و ناظری 
تماشاگران به خوبی فاصله اجتماعی را رعایت 
یک  اعضای  یا  دوست  دو  حتی  و  کردند 
خانواده هم قبول کردند که باید در استادیوم 
جدا هم بنشینند. قطعا در فوتبال ایران که 
هنوز نتوانسته قانون و فرهنگی ایجاد کند که 
تماشاگران براساس شماره صندلی در هر 
چنین  تکرار  شوند،  جای گذاری  استادیوم 
صحنه ای کمی دور از ذهن به نظر می آید. باید 
دید بالاخره چه زمانی تماشاگران و هواداران 
دوآتشه تیم ها می توانند با وجود کرونا مجوز 
چه  و  بگیرند  را  استادیوم ها  به  بازگشت 
گرفته  درنظر  مسأله  این  برای  راهکارهایی 

خواهد شد.
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ورزشگاه های لیگ به امان خدا رها شدند!
 بســیاری از میزبان های لیگ بیستم امکانات ســخت افزاری مناسبی ندارند 

ورزشگاه های اراک و رفســنجان نیز به دغدغه ها اضافه شدند

]شهروند[ در روزهایی که تب فوتبال همچنان با برگزاری لیگ قهرمانان آسیا برای 
طرفداران ایرانی داغ است و چهار نماینده کشورمان درگیر این رقابت ها هستند، خبری 
جز نقل و انتقالات و جابه جایی بازیکنان از تیم های دیگر حاضر در لیگ برتر نیست. 
باشگاه های مختلف برای حضور در فصل آینده کادرفنی شان را تکمیل کردند و حالا به 
دنبال جذب بازیکنان مورد نظرشان هستند تا بتوانند با توجه به بضاعت شان بهترین 
شرایط را برای لیگ بیستم مهیا کنند. درچنین شرایطی مثل همه سال های گذشته امکانات 
سخت افزاری باشگاه ها همچنان مغفول مانده و کسی توجهی به مکان برگزاری مسابقات 
در فصل آینده ندارد. مهم ترین مسأله در این ماجرا ورزشگاه های میزبان لیگ برتر است که 
حالا در روزهای تعطیلات چندان توجهی به آنها نمی شود و بسیاری از آنها با مشکلات زیادی 

مواجه شده اند.

چمن ورزشگاه ها، اصلی ترین دغدغه
یکی از معضلاتی که تعداد زیادی از ورزشگاه های میزبان لیگ برتر با آن مواجه هستند، 
وضع بغرنج چمن آنهاست. درحال حاضر به غیر از ورزشگاه های آزادی تهران، امام رضا)ع( 
مشهد، شهدای فولاد اهواز و نصف جهان اصفهان ورزشگاه های دیگر ایران هرکدام 
مشکلاتی از بابت چمن هایشان دارند و نیاز به ترمیم در آنها احساس می شود. برخی 
ورزشگاه ها مانند شهید وطنی قائمشهر در سال های گذشته از چمن مصنوعی بهره 
بردند که این مسأله به خصوص در فصل زمستان مشکلات عدیده ای را ایجاد کرده و 
باعث مصدومیت های زیادی شده است. از این رو مسئولان قائمشهری به فکر افتادند 
تا چمن این ورزشگاه را به طبیعی تغییر دهند و این مسأله حدود 10ماه زمان لازم دارد. 
از این رو نساجی باید در ورزشگاه دیگری که احتمالا در استان مازندران نیست، میزبان 
حریفان لیگ برتری اش باشد. ورزشگاه هایی مثل تختی آبادان، شهید بهنام محمدی 
مسجدسلیمان، اختصاصی مس رفسنجان، شهیدبهشتی بوشهر و تختی اراک هم وضع 
مساعدی از نظر چمن ندارند و باید مورد ترمیم جدی قرار بگیرند تا آماده میزبانی از لیگ برتر 
شوند. البته برخی ورزشگاه ها مانند شهید قاسم سلیمانی تبریز، شهدای شهرقدس 
تهران، امام علی)ع( سیرجان و فولادشهر اصفهان هم وضع اسفناکی ندارند اما اینکه در 
تعطیلات لیگ برتر هیچ رسیدگی به وضع آنها نشود، هم قابل قبول نیست و باید عملیات 

بهسازی روی آنها صورت پذیرد.

نبودِ امکانات در اکثر ورزشگاه ها
کنفدراسیون فوتبال آسیا برای دادن میزبانی به ورزشگاه های مختلف برخی آیتم ها را 
درنظر می گیرد و آنها را از نظر استانداردسازی رده بندی می کند. از طرف دیگر، کشورهای عضو 
AFS هم باید از پروتکل های این نهاد بین المللی پیروی کرده و براساس آن به ورزشگاه ها 
اجازه میزبانی بدهد. اما گاهی به خاظر نبودِ امکانات بسیاری از مسائل مورد توجه قرار 
نمی گیرد. معضلاتی مثل سرویس های بهداشتی ناکافی، نبودِ اینترنت، منظم نبودن 
جایگاه ها، بلیت فروشی و... از این دست موارد است که در بسیاری از شهرهای ایران رعایت 

نمی شود.

مشکلات بزرگ دو تیم تازه صعود کرده
در رقابت های لیگ بیستم آلومینیوم اراک و مس رفسنجان به عنوان دو تیم تازه صعود 
کرده به لیگ برتر هم حضور دارند. نکته قابل توجه وضع ورزشگاه های این دو تیم است. 
در اراک ورزشگاه تختی هنوز از نظر فنس کشی و نور و سایر امکانات هم در سطح خوبی 
نیست و در رفسنجان اگرچه شرایط بهتر است، اما آنها نیز از وضع ایده آل بسیار فاصله 
دارند. بی تردید سازمان لیگ باید تدابیر ویژه ای برای رساندن این دو ورزشگاه به لیگ برتر 
بیندیشد و شرایط را برای میزبانی آنها مهیا کند. بی تردید اگر اتفاق خاصی در اراک و رفسنجان 
رخ ندهد و آلومینیوم و مس بخواهند با شرایط  سال گذشته در لیگ دسته پذیرای حریفان 

خود باشند، شاهد اتفاقات خوبی در لیگ آینده نخواهیم بود.

سختگیری هایی که فراموش شد
سال گذشته بود که سازمان لیگ فوتبال برای میزبانی مسابقات لیگ برتر و تجهیز 
ورزشگاه ها در شهرهای مختلف حدود یک ماه ونیم لیگ را به تعویق انداخت و صدای 
بسیاری از باشگاه ها در این بحث درآمد. اگرچه با توجه به شیوع شدید کرونا احتمالا لیگ 
بیستم هم بدون حضور تماشاگران شروع شود و این موضوع ماجرای میزبانی باشگاه ها را 
راحت تر کند اما اینکه سازمان لیگ برخلاف  سال قبل هیچ توجهی به این مسأله و امکانات 
ورزشگاه های میزبان نداشته باشد، قابل قبول نیست. باید دید طی روزهای آینده چه 
اتفاقاتی پیرامون امکانات ورزشگاه های میزبان لیگ برتر رخ خواهد داد و لیگ بیستم با چه 

شرایطی آغاز خواهد شد.

سوژه روز

 چراغ سبز به تماشاگران
 فوتبال برای ورود به ورزشگاه ها

  اکثر کشــورهای صاحب ســبک دنیا قصد دارند با رعایت پروتکل های بهداشتی ورود 
تماشــاگران را آزاد کنند؛ آیا در ایران هم این امــکان به وجود می آید؟

در ایتالیا انتشار خبر 
بازگشت تماشاگران به 

ورزشگاه همه را شگفت زده 
کرد، چون توصیه شده بود 
در این کار عجله ای صورت 

نپذیرد. دولت ایتالیا تنها 
درنظر داشت دیدارهای 

نیمه نهایی و فینال تنیس 
مسترز رم با حضور  هزار 
تماشاگر برگزار شود که 

سپس از این کار صرف نظر 
کرد. با این حال، امیلیا 

رومانیا در این کار پیشتاز 
شد، مانند زمانی که اجازه 

داد تمرینات تیم های سری آ 
به صورت انفرادی برگزار 

شوند. احتمالا به مرور 
سایر شهرها و استادیوم ها 

هم در سری آ اجازه بازکردن 
درِ خود به روی تماشاگران را 

خواهند داشت.


